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Rødovre Kommune 

Børne- og Kulturforvaltningen 

Dato: 08-03-2022 

 

 
 

Udtalelse fra skolebestyrelsen på Hendrikholms Skole til forslag til Styrelsesvedtægt 

for Rødovre Kommunes skoleområde 2022 

 
Skolebestyrelsen på Hendriksholm Skole har på sit møde d. 7. marts 2022 drøftet forslag til revideret 
styrelsesvedtægt for Rødovre Kommunes skoleområde (”Styrelsesvedtægt for Rødovre Kommunes 
skoleområde 2022”) fremsendt pr. mail d. 9. februar 2022. Vi har behandlet dokumentet i sin helhed – og 
altså ikke kun, hvad der foreslås ændret i forhold til den aktuelt gældende styrelsesvedtægt. 
 
Indledningsvist vil vi nævne, at et følgebrev med en redegørelse for forventningerne til og rammerne for 
vores svar kunne have målrettet og kvalificeret vores interne dialog og udtalelse. Vi vil opfordre til, at 
forvaltningen overvejer dette i fremtidige høringer og udtalelser. 
 
Generelt om styrelsesvedtægten 
Generelt mener vi, at dokumentet virker ustruktureret/rodet. Formelle regler om valg og 
beslutningskompetence er blandet sammen med politiske mål og visioner. Det er desuden svært at se, hvad 
der er fastlagt ved lov eller bekendtgørelse, og hvad der er besluttet af Rødovre Kommune selv. 
 
Forskudte valg af forældrerepræsentanter 
Vi bakker op om idéen med forskudte valg til skolebestyrelsen. Det er vores opfattelse, at det giver bedre 
mulighed for at indtræde i skolebestyrelsesarbejdet. 
 
§2, stk.1, 2.punktum: Med forskudte valg skal denne sætning ændres til f.eks. ”(…) og er gældende fra den 1. 
august i det år, de er valgt.”. 
 
§2, stk.3: I tilfælde af frafald blandt de forældrevalgte, bør det være muligt at vælge fire medlemmer for en 
fireårig periode, selvom der også to år forinden blev valgt fire medlemmer. Ved valg af flere end fire ville der 
kunne ske en skævvridning af valgperioderne, så der ved nogle valg ville være meget få pladser på valg, 
hvilket ville gå imod idéen med de forskudte valg. 
En formulering kan f.eks. være ”(…), således at 3-4 forældrerepræsentanter vælges hvert andet år for en 
fireårig periode jf. bilag 1, afsnit 1.5.” 
I afsnit 1.5 kan et passende sted (f.eks. afsnit 1.5.9) indsættes f.eks. ”Der vælges et antal 
forældrerepræsentanter svarende til antallet af bestyrelsesmedlemmer, der er på valg, samt evt. ledige 
pladser. De fire først valgte (eller tre, hvis kun tre medlemmer skal vælges) er valgt for fire år; evt. øvrige 
medlemmer samt suppleanter er valgt for to år.” 
 
Vi foreslår, at suppleanter altid er valgt for to år, så vi ikke risikerer at stå med to forskellige suppleringslister. 
 
Det skal fremgå, hvornår en suppleant, der bliver ordinært medlem i kraft af et medlems varige udtræden, er 
på valg. Vedkommende kan være på valg ved førstkommende valg, eller vedkommende kan overtage 
valgperioden for det fratrådte medlem. 
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§5: Det er her uklart, hvilket møde der er tale om. Vi foreslår, at posten som formand for skolebestyrelsen er 
på valg hvert andet år, så de nyvalgte forældrerepræsentanter har mulighed for at deltage i valget. 
En formulering kunne være: ”I år med ordinært valg af forældrerepræsentanter udpeger skolebestyrelsen en 
formand på første møde efter deres tiltræden. Formanden udpeges af de stemmeberettigede medlemmer 
blandt forældrerepræsentanterne.” 
 
Bilag 1, afsnit 1.5.9, 1. punktum: Sætningen foreslås udvidet til: ”Ved udtrædelse af skolebestyrelsen 
undervejs i en valgperiode kan skolebestyrelsen beslutte at afholde suppleringsvalg som et selvstændigt valg 
eller ved at udvide antallet af forældrerepræsentanter på valg ved et ordinært valg.” 
 
Valg og bestyrelsens sammensætning i øvrigt 
§1, stk.3, 1.punktum: Det fremgår ikke klart, om anmodningen om deltagelse af et 
kommunalbestyrelsesmedlem skal genfremsættes løbende – og i givet fald hvornår – eller om anmodningen 
gælder, indtil den trækkes tilbage. 
 
§1, stk.3, 3.punktum: Da vi også ønsker repræsentation i den første tid efter nyvalg, foreslår vi, at 
tilforordnede kommunalbestyrelsesmedlemmer deltager i kommunalbestyrelsesarbejdet til et nyt medlem 
er udpeget. 
 
§3, stk. 2 og 4: Det fremgår ikke, hvornår medarbejderrepræsentanter tiltræder skolebestyrelsen. Vi foreslår, 
at det for begge grupper er pr. 1. august. 
 
§4, 1. punktum: Begrebet ”det første møde” virker tvetydigt. Vi foreslår det ændret til ”(…) på det første 
møde efter sommerferien.” 
 
§5: Det er ikke klart, hvad begrebet ”bundet flertalsvalg” dækker over. 
 
Bilag 1, afsnit 1.5: Overskriften bør ændres til ”Regler for valg af forældrerepræsentanter til 
skolebestyrelser”, da afsnittet ikke virker til at behandle de øvrige valghandlinger/udpegelser. 
 
Mødevirksomhed 
§8, 1. punktum: Det burde være muligt at afholde et møde i slutningen af en måned (f.eks. januar) og det 
efterfølgende i starten af måneden efter den næstkommende (altså marts). Vi foreslår sætningen ændret til 
”Skolebestyrelsen afholder årligt mindst 9 ordinære møder.” 
 
§13, stk.1, 3. punktum: Det burde være tilstrækkeligt, at beslutninger fremgår af et godkendt referat. 
 
§15, stk.2: Vi er tilhænger af inddragelse af forældrene i skolens virksomhed, men et fællesmøde er måske 
ikke altid den mest hensigtsmæssige form hertil. Vi foreslår derfor, at formen skrives ud af stk. 2, så der er 
mulighed for at præsentere og debattere den årlige beretning og skolens virksomhed på anden vis. 
 
Åben Skole 
Bilag 1, afsnit 1.6.14: Det fremgår ikke af afsnittet, hvad begrebet ”Åben Skole” dækker over. 
 
Klasseloft 
Bilag 2, afsnit 2.0.1 
 
Skolebestyrelsen på Hendriksholm Skole bakker generelt op om ønsket om højst 24 elever i hver klasse. Som 
kommunalbestyrelsen er klar over, lægger det dog beslag på flere ressourcer – i form af f.eks. 
personaleressourcer og lokaler. For kunne at opretholde den samme kvalitet i undervisningen, vil der derfor 
alt andet lige være behov øget tilførsel af de økonomiske midler, som skolen tildeles pr. elev. 
Med de aktuelle takster ligger balancepunktet omkring de 22 elever pr. klasse, hvilket vil være svært at 
opretholde med en absolut grænse på 24 elever pr. klasse. 
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Klasseloftet er sat i meget faste rammer, som betyder, at skolen ved et nyt skoleår ikke må overskride 24 
elever pr. klasse. Samtidig kan der indskrives helt op til 23 elever ved skolestart og grænsen for optag af 
elever uden for distriktet er også 23. Det betyder, at der ikke skal mange tilflyttere mv til før loftet 
overskrides og der derfor skal laves flere klasser. Vi opfordrer derfor til, at se på mulighederne for at gøre 
reglerne mere fleksible. 
Vi foreslår konkret, at der åbnes mulighed for, at skolebestyrelsen efter indstilling fra skolens ledelse, i 
særlige tilfælde kan anmode kommunalbestyrelsen om tilladelse til flere end 24 elever i en klasse. Et 
eksempel kunne være, at elever forventes udmeldt, og/eller at en ny klassesammensætning vurderes at 
kunne skade elevernes sociale og faglige udvikling mere end det øgede klasseantal. 
 
Timefordeling for børnehaveklasseledere 
Bilag 2, afsnit 2.0.3: Af oplistningens tredje punkt fremgår det, at børnehaveklasseledere skal have mindst 
fem timer ugentligt i 1. klasse, og i syvende punkt fremgår det, at de skal følge børnene hele vejen på til og 
med 3. klasse. Det vil betyde, at børnehaveklasselederne har meget lidt tid tilbage til rent faktisk at være på 
børnehaveklassetrinnet. Kontinuiteten sikres typisk ved, at pædagogerne følger klasserne videre fra 
børhaveklassen til 1. klasse. 
Vi foreslår således, at børnehaveklasselærere skrives ud af syvende punkt i oplistningen. 
 
Vi foreslår desuden, at de kvantitative elementer skrives ud af oplistningens tredje punkt, så det er op til den 
enkelte skole at fastlægge det for børnehaveklasseledere passende ugentlige timetal i 1. klasse. 
 
Ferieplaner 
Bilag 2, afsnit 2.0.9 og bilag 3, afsnit 3.2.6: Idet vi antager, at ”centralt” i bilag 2, afsnit 2.0.9, 2. punktum 
refererer til kommunen, fremgår det, at kommunen (kommunalbestyrelsen) fastlægger ferieplanen. Alligevel 
er en række specifikke ferier opremset i 3. punktum og i bilag 3, afsnit 3.2.6, 1. punktum. 
Det er meget anvendeligt at have en oplistning af ferier, som altid er placeret (og altid på samme tidspunkt), 
men vi foreslår, at listen i afsnit 2.0.9 udvides til også at omfatte efterårsferien (uge 42), dagene mellem jul 
og nytår, dagene op til påske samt fredag efter Kristi himmelfart. 
 
Afsnit 3.2.6 oplister en række lukkedage, som ikke er oplistet i afsnit 2.0.9. Det betyder, at der er åbnet 
mulighed for, at SFO’en kan være lukket på skoledage. 
Vi foreslår, at 1. punktum i afsnit 3.2.6 i stedet omformuleres til at referere til skolernes ferie – f.eks.: 
”SFO’erne er åbne i skolernes ferie, dog med undtagelse af dagene mellem jul og nytår, dagene op til påske, 
1. maj samt fredag efter Kristi himmelfart. Såfremt forældre har brug for pasning af deres barn disse 
lukkedage (…)” 
 
Normering af det socialpædagogiske center 
Bilag 2, afsnit 2.0.11: Alle børn gives det undervisningstilbud, som er bedst egnet for det enkelte barn. Den 
aktuelle normering på Rødovre Kommunes socialpædagogiske center er derfor irrelevant, og vi foreslår 
sidste sætning i afsnit 2.0.11 slettet. 
 
Mindre detaljer 
§3: Hver af de andre repræsentationsgrupper i skolebestyrelsen har fået en paragraf for sig selv, så det virker 
besynderligt, at medarbejder- og elevgrupperne er beskrevet i samme paragraf. 
 
§9, stk.1: Et tænkt eksempel, men kombinationen af hverdage (frist for udsendelse af dagsorden) og dage 
(frist for at fremsætte ønsker til dagsordenspunkter) betyder, at fristen for at anmode om et punkt på 
dagsorden ligger efter fristen for udsendelse af dagsorden, hvis mødet ligger f.eks. tirsdag efter påske. 
 
Bilag 1, afsnit 1.7.1, 1. punktum: Vi har de seneste år modtaget budgetforslaget til høring inden 
Økonomiudvalgets 1.-behandling af det, så det er vel forvaltningens udkast, der sendes til kommentering i 
skolebestyrelserne ..? 
 
Bilag 1, afsnit 1.8, 2. punktum: Hvis muligt, vil det fremme læsevenligheden, hvis det kunne fremgå, til hvem 
denne kompetence er uddelegeret. 
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Bilag 2, afsnit 2.0.1: Klasseloftet på 24 elever er placeret under overskriften ”Frit skolevalg”, men 
indvirkningen på frit skolevalg er vel kun én af flere konsekvenser ved det lavere klasseloft. 
 
 
 
 
På vegne af skolebestyrelsen på Hendriksholm Skole 
Mickel Hedemand, formand 

 


